

諮商與工商心理學系碩士班必選修科目表 (二零九學年度入學生適用) 頁 1 / 5  
 Department of Counseling and Industrial/Organizational Psychology (DCIOP)  
 Master's Program Course Outline (for students entering in 2020 AY)

18.09.2020.

科目 Course	學分	時數	第一學年 1 <sup>st</sup> year		第二學年 2 <sup>nd</sup> year		第三學年 3 <sup>rd</sup> year		備註 Note
			上 1 <sup>st</sup> Sem	下 2 <sup>nd</sup> Sem	上 1 <sup>st</sup> Sem	下 2 <sup>nd</sup> Sem	上 1 <sup>st</sup> Sem	下 2 <sup>nd</sup> Sem	
			授課 Class	授課 Class	授課 Class	授課 Class	授課 Class	授課 Class	
校 定 必 修	實務應用英文 (一) Applied English (I)	2	2	2					
	實務應用英文 (二) Applied English (II)	2	2		2				
	<b>小計 Subtotal</b>	<b>4</b>	<b>4</b>	<b>2</b>	<b>2</b>	<b>0</b>	<b>0</b>	<b>0</b>	<b>0</b>
共 同 必 修	研究方法專題 Seminar in Research Method	3	3	3					基礎領域 Fundamental Domain
	論文	0	0	3	0	0	0	0	
	<b>小計 Subtotal Thesis</b>	<b>0</b>	<b>0</b>	<b>3</b>	<b>0</b>	<b>0</b>	<b>0</b>	<b>0</b>	
共 同 專 業 選 修	發展心理學專題 Seminar in Developmental Psychology	3	3	3					基礎領域 Fundamental Domain
	認知心理學專題 Seminar in Cognitive Psychology	3	3	3					
	正向心理學專題 Seminar in Positive Psychology	3	3		3				
	人格心理學專題 Seminar in Personality Psychology	3	3			3			
	社會心理學專題 Seminar in Social Psychology	3	3			3			
	質性研究專題 Qualitative Research Topics	3	3		3				
	健康心理學專題 Seminar in Health Psychology	3	3				3		
	應用統計與軟體操作實務 Applied Statistics and Software	3	3		3				研究領域 Research Domain  整合領域 Integrated Domain
	實驗設計專題 Seminar in Experimental Design	3	3		3				
	職場健康心理學專題 Seminar in Occupational Health Psychology	3	3			3			
員工協助方案專題 Seminar in Employee Assistance Programs	3	3				3			
<b>小計 Subtotal</b>	<b>33</b>	<b>33</b>	<b>6</b>	<b>12</b>	<b>12</b>	<b>3</b>	<b>0</b>	<b>0</b>	



Department of Counseling and Industrial/Organizational Psychology (DCIOP)  
Master's Program Course Outline (for students entering in 2019 AY)

04.09.2019.

科目 Course	學分	時數	第一學年 1 <sup>st</sup> year		第二學年 2 <sup>nd</sup> year		第三學年 3 <sup>rd</sup> year		備註 Note
			上 1 <sup>st</sup> Sem	下 2 <sup>nd</sup> Sem	上 1 <sup>st</sup> Sem	下 2 <sup>nd</sup> Sem	上 1 <sup>st</sup> Sem	下 2 <sup>nd</sup> Sem	
			授課 Class	授課 Class	授課 Class	授課 Class	授課 Class	授課 Class	
諮商應選修學分 Required Elective Course Credits	30								
合計 Subtotal	37								
生理心理學專題 Seminar in Biological Psychology	3	3	3						基礎領域 Fundamental Domain
兒青心理病理學與衡鑑專題 Seminar in Child and Adolescent Psychopathology and Assessment	3	3	3						心理病理領域 Psychopathology Domain
認知行為治療專題 Seminar in Cognitive and Behavioral Therapy	3	3	3						心理治療領域 Psychotherapy Domain
神經心理學專題 Seminar in Neuropsychology	3	3		3					基礎領域 Fundamental Domain
成人與老年心理病理學與衡鑑專題 Seminar in Adult and Geriatric Psychopathology and Assessment Seminar in Adult and Geriatric Psychopathology and Assessment	3	3		3					心理病理領域 Psychopathology Domain
認知與神經心理衡鑑專題 Seminar in Cognitive and Neuropsychological Assessment	3	3		3					心理衡鑑領域 Clinical Assessment Domain
精神分析取向心理治療專題 Seminar in Psychoanalytic Psychotherapy	3	3		3					心理治療領域 Psychotherapy Domain
客觀與投射衡鑑專題 Seminar in Objective and Projective Assessment	3	3			3				心理衡鑑領域 Clinical Assessment Domain
心理藥物學專題 Seminar in Psychopharmacology	3	3			3				心理治療領域 Psychotherapy D.
社會流行病學專題 Seminar in Social Epidemiology	3	3				3			心理病理領域 Psychopathology D.
司法心理學與衡鑑專題 Seminar in Forensic Psychology and Assessment	3	3				3			心理衡鑑領域 Clinical Assessment Domain
成癮專題 Seminar in Addiction	3	3				3			心理治療領域 Psychotherapy D.
臨床心理實習 (二) Clinical Psychology Practicum II	3	3						3	實踐領域 Practice Domain
臨床心理實習 (一) Clinical Psychology Internship I	3	3					3		

臨  
心  
專  
業  
選  
修

Psychology  
A  
B  
C  
D  
E

諮商與工商心理學系碩士班必選修科目表 (二零八學年度入學生適用) 頁 4 / 5  
 Department of Counseling and Industrial/Organizational Psychology (DCIOP)  
 Master's Program Course Outline (for students entering in 2019 AY)

04.09.2019.

科目 Course	學分	時數	第一學年 1 <sup>st</sup> year		第二學年 2 <sup>nd</sup> year		第三學年 3 <sup>rd</sup> year		備註 Note
			上 1 <sup>st</sup> Sem	下 2 <sup>nd</sup> Sem	上 1 <sup>st</sup> Sem	下 2 <sup>nd</sup> Sem	上 1 <sup>st</sup> Sem	下 2 <sup>nd</sup> Sem	
			授課 Class	授課 Class	授課 Class	授課 Class	授課 Class	授課 Class	
臨床心理全職實習 (二) Clinical Psychology Internship II	3	3						3	
<b>小計 Subtotal</b>	<b>48</b>	<b>48</b>	<b>9</b>	<b>12</b>	<b>9</b>	<b>12</b>	<b>3</b>	<b>3</b>	
<b>臨心必修學分數 Required Course Credits</b>	<b>7</b>								
<b>臨心應選修學分 Required Elective Course Credits</b>	<b>33</b>								
<b>臨心合計 Subtotal</b>	<b>40</b>								

注意事項：Note:

一、課程先修要求

- 諮商與心理治療理論及格後，始得選修諮商與心理治療技術。此二門課及格後，始得選修諮商專業實習 (一) 或 (二)。  
 Before taking Techniques of Counseling and Psychotherapy, one must have successfully completed Counseling Theory and Techniques. Before taking Specialized Practicum I or II, one must have successfully completed the above two courses.
- 心理病理學專題及格後，始得選修心理測驗與衡鑑專題。  
 Before taking Seminar in Clinical Psychological Assessment, one must have successfully completed Seminar in Psychopathology.
- 專業實習 (一) 或 (二) 及格後，始得選修諮商駐地實習 (一)、(二)，且僅限諮商組同學選修。  
 Before taking Counseling Internship I or II, one must have successfully completed Specialized Practicum I or II, and above courses only be taken by students enrolled in Counseling Psychology Track.
- 諮商組同學須至少選修一門專業共同選修，及四門諮商專業選修及格後，方可畢業。  
 Students enrolled in Counseling Psychology Track must at least complete 1 course in General Elective and 4 courses in Counseling Electives.
- 臨心組同學入學前未修習三學分之心理測驗、統計學、人格心理學、發展心理學、心理學實驗法、心理病理學或變態心理學、社會心理學者，須由臨心組教師評估並協助學生擬定選修碩士班共同專業選修課程至少九學分，以彌補基礎心理學領域知識。  
 Students enrolled in Clinical Psychology Track without successful 3-credit courses in psychological testing, statistics, personality psychology, developmental psychology, experimentation in psychology, psychopathology/abnormal psychology, who must at least complete 9 credits courses in Master's Program General Electives under the assistance and evaluation of instructors in Clinical Psychology Program in order to make up fundamental capacity in psychology.
- 臨心組同學需於生理心理學專題與神經心理學專題中至少選修一門並及格，上二課程原則上隔年對開。另須至少選修一門專業共同選修課程。  
 Students enrolled in Clinical Psychology Track must at least complete one course in Seminar in Biological Psychology or Seminar in Neuropsychology. Basically, these two courses would be provided in turn annually. Beside, one must at least complete 1 course in General Elective.
- 需依序修習臨床心理兼職實習 (一) 及 (二) 及格後始得選修臨床心理全職實習 (一)，且僅限臨心組同學選修。  
 Before taking Clinical Psychology Internship I, one must have successfully completed Clinical Psychology Practicum I through IV in order, and above courses only be taken by students enrolled in Clinical Psychology Track.
- 除了必 (選) 修課，臨心組同學須修習下列專業選修與助人專業共同選修課程與學分數：心理病理領域至少 9

諮商與工商心理學系碩士班必選修科目表 (二零八學年度入學生適用) 頁 5 / 5  
Department of Counseling and Industrial/Organizational Psychology (DCIOP)  
Master's Program Course Outline (for students entering in 2019 AY)

04.09.2019.

學分、心理衡鑑領域至少 9 學分、心理治療領域至少 6 學分。另完成全年臨床心理全職實習後可取得臨床心理師應考資格。

Other than required courses, students enrolled in Clinical Psychology Track must successfully complete at least 9 credits in psychopathology domain, 9 credits in clinical assessment domain, and 6 credits in psychotherapy domain in the Clinical Psychology Electives and Helping Profession General Electives. In addition to above required Clinical Psychology Electives, one will be eligible for Clinical Psychology License Examination after completed Clinical Psychology Internship I & II.

二、學生於提計畫書口試前須符合本校學術倫理教育修業實施要點，修習「學術研究倫理教育」課程，通過線上課程測驗成績達及格標準，出示修課證明。

Students should meet the requirements of Ming Chuan University Guidelines for Taking Academic Ethics Education Course prior applying for the Oral Examination for Thesis Plan.

三、本系碩士班諮商組／臨心組同學必須各修習必修暨選修課程達 37/40 學分以上，並通過本校研究生學位考試規則規定之各項考試（即論文）及系所規定專業基本能力檢定（含研究發表）始可畢業。

The student enrolled in the Master's Program of Counseling/Clinical Psychology Track is required to pass a total of 37/40 credits from required and elective courses, the tests listed under the Doctoral and Master's Degree Conferral Regulations of Ming Chuan University (i.e., thesis), and the required professional basic competence tests regulated by the Department (including research publication) before graduation.

四、依本校學則規定，碩士班學生需通過「英語能力」及「專業基本能力」檢定，始得畢業。

In accordance with Ming Chuan University General Provisions for Study, the student enrolled in Master's Program is required to pass the English Proficiency Test and Professional Basic Competence Test before graduation.

五、表列選修科目為預定科目，將依各學期需要開課。

Elective courses listed in this table are the likely courses to be provided, the literal course offered will be determined based on the demands each semester.

六、學生將選修外系碩士班之課程列計應修學分數時須經系主任簽名同意，同時不得超過六學分。

Students who take courses offered by master's programs of other departments and count them into required/elective course credits of currently admitted program should have this request approved and signed by the Department Chair. The transferred course will be accepted up to a maximum of 6 credits.

七、本必選修科目表之選修課程，可追溯至二零八學年度以前入學學生適用；本必選修科目表新增之必修課程亦可追溯至二零八年度以前入學學生為其選修課程。

The elective courses on this Course Outline may be counted toward total graduation credits by students who entered the University prior to the 2019 AY. The required courses on this Course Outline may be counted as elective course credits toward total graduation credits by students who entered the University prior to the 2019 AY.